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نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: با تمام 
مش�کلاتی که در ناترازی برق و فرس�ودگی نیروگاه ها وجود دارد 
تلاش بر این اس�ت تا با مدیریت صحیح، خاموش�ی ها در تابستان 

به حداقل برسد.
احمد م��رادی در گفت وگو با ایس��نا، درباره اقدامات انجام ش��ده برای 
مدیریت خاموش��ی ها در فصل تابستان، با بیان اینکه تاکید ما همواره این 
بوده تا جلوی ناترازی انرژی گرفته ش��ود، اظهار داش��ت: کمیسیون انرژی 
مجل��س پیش بین��ی کرد تا دولت س��الی ۱۰ هزار م��گاوات تولید برق را 
افزایش دهد تا ظرف  ۴ س��ال بالغ بر ۴۰ هزار مگاوات تولید برق افزایش 
یابد. از س��وی دیگر در کنار افزایش تولید باید به فرهنگ سازی در زمینه 

مصرف برق نیز پرداخته شود.
وی در ادامه با بیان اینکه امروز برخی از نیروگاه های ما قدیمی و فرسوده 
هس��تند و دچار خوردگی شده اند، گفت: بعضا برای مدیریت خاموشی ها 
شاهد هس��تیم که به س��مت صنایع رفته و در این بخش خاموشی داریم 
که این امر به تولید آس��یب وارد می کند که باید با تدبیر، خاموش��ی ها به 

حداقل برسد.
نماینده مردم بندرعباس در مجلس ش��ورای اس��امی، صرفه جویی در 
مصرف را مولفه مهمی در مدیریت انرژی ذکر و تصریح کرد: از سوی دیگر 

باید به سمت انرژی های تجدیدپذیر گام برداشت.
مرادی در پایان خاطرنش��ان کرد: در تابس��تان پی��ش رو نیز باید بحث 

مدیریت مصرف با جدیت دنبال ش��ود. لازم اس��ت تدبیر و تاش کنیم تا 
خاموشی ها هم در بخش خانگی و هم در بخش صنایع به حداقل برسد.

رئیس جمهور با تاکید ب�ر این که »باید جلوی 
سقط جنین غیرقانونی گرفته شود«، گفت: باید 
جلوی س�قط جنین غیرقانونی گرفته شود مگر 
به تش�خیص پزش�کان حاذق. آمار سقط جنین 

متفاوت، بالا و نگران کننده است.
به گزارش ایس��نا، سید ابراهیم رئیسی با حضور در 
دومین رویداد اهداء جایزه ملی جوانی جمعیت گفت: 
توجه به نیاز اساسی انسان جزو دین و فرهنگ دینی 

و قوانی بشری است.
وی ادام��ه داد: نیازمند باز ک��ردن گره های ذهنی 
جامعه هس��تیم. باز ش��دن این گره ها در گرو تبیین 
دیجیتال، انسان رس��انه ها و همه چهره ها دارد. به هر 
کس می گوییم ب��رو ازدواج ک��ن می گویند وضعیت 
اقتصادی چه می ش��ود اما معجزه قرآن اس��ت که هر 
کس ک��ه ازدواج می کند وضعیت بع��د از ازدواجش 
بدتر از قبل از ازدواج نمی شود. نمونه این عزیزان در 

جلسه امروز حضور دارند.
رییس جمه��ور گف��ت: منظورم این نیس��ت که در 
زمان حاضر نیز همان دیدگاه وجود دارد قطعا شرایط 
و س��بک زندگی متفاوت از گذشته شده است اما در 
صورت توجه ب��ه فرهنگ قناعت می توان نعمت هایی 

که به چشم نمی آید را به چشم آورد.
وی ادامه داد: فرزندآوری جنبه فرهنگی و اقتصادی 
دارد. اقن��اع افکار عمومی و باز کردن گره های ذهنی 
در جوانان، مدرسه، دانش��گاه و رسانه ها امر ضروری 
اس��ت. از س��وی دیگر دولت باید امکانات و مشوق ها 
از جمله تامین مسکن، پرداخت تسهیلات و وام های 
ازدواج، اشتغال و مسکن را تامین کند. قانون جوانی 
و جمعی��ت باید اجرا ش��ود و البته س��هم هر یک از 
مشوق ها در فرزندآوری باید تفکیک و شناسایی شود. 
بین وام ازدواج و وام ماشین باید نقش تسهیلاتی که 

در فرزندآوری بیشتر است، مشخص شود.
رییس��ی تاکید کرد: مجریان باید س��هم هر یک از 
مش��وق ها در افزایش جمعیت را احص��اء کند. علما، 
دانش��گاهیان و صاحب��ان اندیش��ه اج��رای قانون و 
تاثیرگذاری��ش را رصد کنند. س��همی که بیش��ترین 
تاثی��ر را خواهد داش��ت دولت در اصلاح��ات قانون 

به نس��بت زیس��ت بوم های مختلف مورد تجدید نظر 
ق��رار می گیرد. معتقدم پرداخ��ت به موقع وام ازدواج 
برای تش��کیل خانواده تاثیر زیادتری به نسبت سایر 
مشوق ها دارد و البته بر تاثیر سایر مشوق ها نیز تاکید 

دارم.
رییس جمهور تاکید کرد: س��تاد جمعیت باید مرتبا 
رصد کند و کندی دستگاه ها در اجرای قانون جمعیت 
و جوانی را م��ورد ارزیابی قرار دهند. عدم موفقیت ها 
و کاس��تی ها باید به صورت فصلی  شناسایی شود تا 
در پایان سال بدانیم به کجا رسیده ایم و چه اقدامات 
دیگری باید انجام دهیم. مسئله جمعیت برای کشور 
ه��م تولید قدرت و ه��م تولید ث��روت می کند و هم 
از پی��ری ایران اس��لامی جلوگیری می کن��د و ایران 

همیشه جوان می ماند.
وی ب��ا تاکید بر این که »باید جلوی س��قط جنین 
غیرقانون��ی گرفته ش��ود«، گفت: باید جلوی س��قط 
جنین غیرقانونی گرفته شود مگر به تشخیص پزشکان 
حاذق. آمار سقط جنین متفاوت، بالا و نگران کننده 
است. همه دست اندرکاران باید همت کنند تا جلوی 

آن گرفته ش��ود. دختران و پسران جوان باید  بدانند 
سقط جنین غیرمجاز از نظر شرعی، قتل نفس است. 
باید آثار همه از جمله مجری، مباش��ر و معاون سقط 
جنین برای جامعه روشن شود، آثار اجتماعی آن هم 

باید روشن شود.
وی تاکید کرد: در اجرای قانون باید اقناع و قدرت 
اجرایی داش��ت. از دول��ت و قوه قضایی��ه می خواهم 
اقدامات ش��ان در حوزه سقط جنین را استمرار دهند 
تا جلوی سوداگری و پول درآوردن افراد سقط کننده 
جنین گرفته ش��ود. موارد خلاف ش��رع و قانون باید 

حتما مورد پیگیری قرار گیرد.
رییسی گفت: اقدام وزارت بهداشت درباره زوج های 
ناب��اور و فراگیری مراکز درمانی، رایگان کردن درمان 
زوج ه��ای نابارور، رایگان ک��ردن ویزیت کودکان زیر 
هفت س��ال و رف��ع مش��کلات تغذی��ه ای خانواده ها 

اقدامات خوبی است که باید ادامه یابد.
رییس جمه��ور خوابگاه های متاهلی را در تش��ویق 
دانش��جویان به ازدواج موثر دانس��ت و گفت: دولت، 
خیران و دانش��گاه ها همت کنند تا مشکلات شان در 

این زمینه حل ش��ود. در زمین آستان قدس رضوی 
مجموع��ه ۵۰۰-۶۰۰ واح��دی ب��رای دانش��جویان 
دانش��گاه فردوسی مشهد س��اختیم که کمک خوبی 
به این عزیزان بود. مش��ابه این کار می تواند در سایر 

دانشگاه های کشور پیاده شود.
رییس��ی متذکر ش��د: دش��من دنبال این است تا 
ما جمعیت نداش��ته باش��د، خانواده و نه��اد خانواده 
نداش��ته باش��یم یا بس��یار کم رنگ داش��ته باشیم. 
دش��من س��رمایه گذاری زیادی در زمینه متلاش��ی 
کردن خانواده ایرانی کرده است. مسئله خانواده برای 
جامعه اسلامی ایران بسیار مهم است. باید مشکلات 
به نحوی رفع ش��ود تا فرزآوری به سرعت انجام شود. 
در دولت بسیج شده ایم تا تشکیل و اسکان خانواده ها 

سرعت بگیرد.
وی ادام��ه داد: زمی��ن و مس��کن بای��د در اختیار 
خانواده ه��ای جدید به خص��وص خانواده های تحت 
پوش��ش کمیته امداد و بهزیس��تی قرار بگیرد. ۱۰۰ 
ه��زار مس��کن در کمیت��ه ام��داد س��اخته و تحویل 
خانواده ها ش��د. با کمبود مسکن روبرو هستیم چون 
در گذش��ته به تعهدات عمل نشد. بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ 
هزار مس��کن در سال های گذشته مسکن ساخته شد 

در حالی که باید یک میلیون ساخته می شد.
رییس جمهور تصریح کرد: مردم از دولت نسبت به 
تعهداتش طلب دارند و کاری به این دولت و دولتهای 
قبل ندارد. ۲۴۰ هزار خانواده در سراس��ر کش��ور به 
مس��کن نیاز دارن��د. ۱۴۰ هزار خانه تحویل ش��ده و 

۱۰۰ هزار مسکن دیگر هم تحویل می شود.
وی با بیان این که »موفقیت ما در افزایش جمعیت 
و در گرو مش��ارکت مردم اس��ت«، گفت: یک کارگر 
ش��رکتی ۱۲ فرزند دارد و در یکی از مناطق محروم 
زندگ��ی می کند.  »طلاب« ه��م پایین ترین دریافتی 
حق��وق را دارن��د اما فرزن��دآوری می کنند. دش��من 
سالهاس��ت این ادراک را بین جمعیت ما جا انداخته 
اس��ت که »فرزند کمتر، زندگی بهتر« اما حالا معلوم 
شده که این نگاه درست نیست و رهبری هم به موقع 
هش��دار دادند. باید زمینه برای مشارکت عمومی در 

این امر مهم فراهم شود.

نیازمند باز کردن گره های ذهنی جامعه هستیم
رئیس جمهور در رویداد اهداء جایزه ملی جوانی جمعیت:

جلوی سقط جنین غیرقانونی گرفته شود

  جهش اول
حضور کمیسیون ویژه جهش تولید و نظارت 
بر اجرای اصل ۴۴ قانون اساس��ی مجلس در 
اتاق بازرگانی تبریز جهت پیگیری مشکلات 
فع��الان اقتص��ادی آذربایجان ش��رقی اتفاق 
خجس��ته ای بود که در آن سیدشمس الدین 
حس��ینی؛ رئیس این کمیس��یون با ارس��ال 
نامه ای به دس��تگاه های ذیربط خواستار حل 
مشکلات فعالان اقتصادی استان شده است.

نخستین مورد ذکر ش��ده در این نامه، در 
اجرای بند »ص« تبص��ره )۷( قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲ کل کشور است که بر اساس آن 
مقرر شده است کامیون ها و کشنده هایی که 
وارد گمرکات کش��ور شده، اما به  دلیل عدم 
تخصیص ارز، ترخیص نش��ده اند، در صورت 
داشتن ثبت س��فارش، برای آن ها تخصیص 
ارز صورت گیرد و امکان ویرایش در س��امانه 

وزارت صنعت، معدن و تجارت فراهم شود.
همچنین تخصیص ارز ب��رای کامیون ها و 
کشنده هایی که در سال گذشته در چارچوب 
قان��ون فوق و آیین  نام��ه اجرایی برای آن ها 

ثبت سفارش شده، انجام پذیرد.
طی این نامه مقرر شده است که کامیون ها 
و کش��نده هایی ک��ه در گم��رکات کش��ور 
ترکیه در معرض متروکه ش��دن قرار داشته 
و دارای ثبت س��فارش هس��تند اما به  دلیل 
ع��دم تخصی��ص ارز یا عدم ام��کان ویرایش 
نمی توانند وارد کشور شوند با انجام ویرایش 
در س��امانه وزارت صمت و تخصیص ارز یا با 
استفاده از ساز و کار واردات بدون انتقال ارز، 
امکان ورود آنها به کشور میسر شود لذا برابر 
مق��ررات، واردات کامیون ها و کش��نده های 
مزب��ور که دارای ثبت س��فارش هس��تند از 

مکانیزم بدون انتقال ارز فراهم شود.
نکته جالب اینکه در این نامه تأکید ش��ده 
که موارد اشاره شده حداکثر تا روز ۱۵ خرداد 
۱۴۰۳ تعیین تکلیف ش��وند و ارز تخصیصی 

در سهمیه وزارت صمت منظور شود.
  جهش دوم

آذربایجان ش��رقی اولین استانی است که 
برنامه جهش تولید آن با کمک فعالان بخش 
خصوصی تدوین ش��ده و ضرورت دارد همه 
سازمان ها با تعامل و هم  افزایی برای پیشبرد 

این مسیر فعالیت نمایند.
رئی��س اتاق بازرگانی تبریز با انتقاد از عدم 

هم��کاری بانک ه��ای خصوص��ی در اعطای 
تس��هیلات به بخ��ش تولید اف��زود: علیرغم 

اینک��ه ۹۵ درصد اقتصاد آذربایجان  ش��رقی 
در دس��ت بخش خصوصی اس��ت اما با این 

حال بانک های خصوصی علاقه  ای به اعطای 
تس��هیلات به این بخ��ش ندارن��د و اصلاح 

ساختار بانکی ضرورت دارد.
"یونس ژائله" با اشاره بر لزوم اصلاح قوانین 
و سیاست های ارزی و ضرورت تجدیدنظر در 
قوانی��ن مربوط به ورود ارز به کش��ور بدون 
مش��مول ش��دن قانون قاچاق اف��زود: یکی 
دیگر از مش��کلات آذربایجان شرقی، کمبود 
زیرساخت های آب، برق و گاز است که بدون 
فراهم  س��ازی آنها، توس��عه بخش تولید غیر 

ممکن است.
وی با تاکی��د بر اهمیت خصوصی س��ازی 
اضاف��ه کرد: اص��ل خصوصی  س��ازی بر این 
امر متکی اس��ت که مجموع��ه ای که متعلق 
به ملت اس��ت ول��ی کارایی ن��دارد، لذا باید 
به بخ��ش خصوص��ی دارای اهلی��ت واگذار 
ش��ود و این روند، نیازمند سیستم ارزشیابی 
اس��ت بنابراین اجرای سیاست های مرتبط با 
اصل ۴۴ قانون اساس��ی ب��دون رعایت نظام 

ارزشیابی و اهلیت ممکن نیست.

ژائله ضمن اب��راز نگرانی از خروج ثروت و 
خروج کارآفرینان از کش��ور، خواستار اصلاح 
وضع موجود شد و تاکید کرد: قوانین مالیاتی 
سختگیرانه هم دیگر مشکل فعالان اقتصادی 
اس��ت که بخش خصوصی قادر به تاب  آوری 

زیر فشار قوانین مالیاتی کشور نیست.
  جهش آخر

همه انتظار دارند در س��ال ۱۴۰۳ اتفاقات 
خوبی در بخش تولید و گش��ایش اقتصادی 
بیفتد که لازمه آن تعامل و هم  افزایی بخش 
های دولتی و خصوصی به ویژه در استانهای 
تولیدمح��ور و صنعتی همچ��ون آذربایجان 

شرقی است.
در واقع، این استان با ۸ میلیارد تنُ ذخایر 
معدنی قطعی و ۵۲ نوع ماده معدنی جایگاه 
اول کش��ور را داراست و ش��اخص  ترین آنها 
صنعت مس اس��ت که همچ��ون نگینی در 
خط��ه آذربایج��ان می درخش��د و در بخش 
صنع��ت و تولید نیز باید با اس��تفاده از خرد 
جمعی، به توس��عه و پیش��رفت ای��ن حوزه 

دست یافت.
فعالان اقتصادی آذربایجان شرقی همواره 
بر ل��زوم تأمی��ن نقدینگ��ی ب��رای فعالیت 
واحده��ای تولیدی این اس��تان تاکید دارند 
اما گویا مدیران بانک ها دلیل کاهش اعطای 
تسهیلات به واحدهای تولیدی را الزام دولت 
ب��ه اعط��ای وام ه��ای تکلیف��ی از جمله وام 
مس��کن، ازدواج، فرزن��د آوری و غیره اعلام 

می  کنند.
از قرار معلوم، افزایش نرخ بهره های بانکی 
هم که به  منظور کنترل نقدینگی انجام شده 
بود هیچگونه ظرفیت و امکانی برای توس��عه 
باقی نگذاشته و آذربایجان شرقی با موقعیت 
جغرافیای��ی خ��اص خود نس��بت به س��ایر 
استان ها در توس��عه و رشد اقتصادی کشور، 

اندرخم یک کوچه بلاتکلیف مانده است.
بدی��ن ترتی��ب، توانمن��دی ه��ای بخش 
خصوصی آذربایجان ش��رقی در بخش تولید، 
ی��ک فرصت بررگ محس��وب می ش��ود که 
کمت��ر دولتی به آن اهتمام ورزیده اس��ت و 
اگر روند فعلی تداوم یابد احتمال دارد بخش 
خصوص��ی آذربایجان منتظر بخش��نامه های 
خلق الس��اعه و رگباری نمانده و راه خود را 
طی کنند تا شاید دولت متوجه اشتباه خود 

شود.

صنعت آذربایجان شرقی
زیرِ بارِ قوانین برقی

اهمیت حمایت از بخش خصوصی استانهای صنعتی 
جهت تحقق جهش تولید زیر ذره بین "عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

آذربایجان ش�رقی ب�ه عنوان یکی از قطب های مهم صنعتی کش�ور بی�ش از ۴ هزار واحد 
تولی�دی - صنعتی دارد که بخش عمده واحدهای تولیدی و صنعتی این اس�تان در مقیاس 
کوچک و متوس�ط هس�تند که فعالیت آنها در یک اقتصاد رقابتی و ب�ه دور از رانت، مزیت 
بزرگی به ش�مار می رود اما صد افس�وس، تحقق ش�عار جهش تولید که نیازمند همراهی و 

حمایت از آنهاست در اولویت های آتی دولت قرار گرفته است.
به اعتقاد کارشناس�ان، مقوله جهش تولید زمانی تحقق می یابد که به معنای واقعی، زمینه 
های اقتصادی و صنعتی اس�تانهای صنعتی همچون آذربایجان شرقی مورد توجه قرار گیرد 
به خاطر همین اس�ت که کارشناس�ان اقتصادی همواره تاکید دارند که باید اصل ۴۴ قانون 

اساسی و تقویت بخش خصوصی، عملیاتی شود.
از آنجای�ی که ح�دود ۹۶ درصد بخش صنعت آذربایجان ش�رقی در دس�ت توانمند بخش 
خصوصی است اما حل بخشی از مشکلات فعلی در گرو حل مشکلات این بخش فعال است 

تا منطقه آذربایجان در رونق تولید، نقش سالهای دور خود در سطح کشور را بازیابد.
حقیقت این اس�ت که پیچیدگی قوانین و تصمیمات عجولانه و نابهنگام در عرصه اقتصادی 
دولت، آفت جهش تولید اس�ت به طوری که قوانین غیرکارشناس�ی باعث مشکلات عدیده 
ای برای فعالان اقتصادی شده و این چنین اقدامات بدون نظرات کارشناسی و نظر خبرگان 

اقتصادی، نادرست و مُصیبت بار است...

رئیس اتاق بازرگانی 
تبریز می گوید از 

آنجایی که بانک های 
خصوصی مستقر در 
آذربایجان شرقی 
علاقه  ای به اعطای 
تسهیلات به بخش 
تولید ندارند وقت 
اصلاح ساختار بانکی 

فرا رسیده است

 نظر وزیر کشور درباره تقسیم استان
 سیستان و بلوچستان

وزیر کش�ور گفت: اس�تان سیستان و 
بلوچس�تان اس�تان بزرگی است و شاید 
اداره اس�تان به این بزرگی به تقسیمات 

بیشتری نیاز داشته باشد.
احمد وحیدی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
در دستور کار قرار گرفتن گزارش کمیسیون 
داخلی کشور و ش��وراها درباره طرح تفکیک 
استان سیس��تان و بلوچس��تان به ۴ استان، 
اظهار کرد: موضوع قدیمی است و در دوران مختلف هم مطالبه شده است و الان در وزارت 
کش��ور در حال بررسی اس��ت و طرحی هم در مجلس است که اگر مجلس آن را تصویب 

کند، براساس آن عمل می کنیم.
وی گفت: اس��تان سیس��تان و بلوچستان اس��تان بسیار وسیعی اس��ت که منابع بسیار 
گسترده دارد و اول تا آخر استان شاید بیشتر از هزار کیلومتر فاصله باشد و اداره استان به 
این بزرگی شاید به تقسیمات بیشتر نیاز داشته باشد که بررسی های کارشناسی در وزارت 
کشور در حال انجام است و اگر به نتیجه برسیم مراحل بعدی آن در دولت ادامه می یابد 

و اگر هم مجلس طرحی را تصویب کرد، آن را اجرا می کنیم.

شاوردیان: برگزاری انتخابات الکترونیک گام بزرگ 
دولت سیزدهم بود

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اس�لامی گف�ت: از ن�گاه بن�ده برگزاری 
انتخاب�ات الکترونیک گام بزرگی بود که 
دولت س�یزدهم برداش�ت و لازم اس�ت 
ب�ا بهره گی�ری از ای�ن تجربه نس�بت به 
توس�عه برگزاری انتخاب�ات الکترونیک 

گام برداشت.
آرا ش��اوردیان در گفت وگو با ایسنا، درباره 
تجربه برگ��زاری انتخاب��ات الکترونیک، بیان 
کرد: خوشبختانه مردم ما در روز ۲۱ اردیبهشت ماه حماسه ای دیگر آفریدند و با حضور در 
پای صندوق های رای ۴۵ نماینده باقی مانده را از بین ۹۰ کاندیدا انتخاب کردند تا راهی 
مجلس دوازدهم ش��وند. به وزیر کش��ور، اس��تانداران، فرمانداران و معاونین سیاسی دولت 
س��یزدهم خس��ته نباشید می گوییم چراکه هم در اس��فندماه ۱۴۰۲ و هم در اردیبهشت 
۱۴۰3 خیلی زحمت کش��یدند و این بس��تر را آماده کردند تا م��ردم بتوانند در انتخابات 

شرکت کنند.
وی در ادامه اظهار کرد: در انتخابات اس��فندماه در برخی از حوزه ها انتخابات به صورت 
الکترونیک برگزار ش��د اما در دور دوم انتخابات قری��ب به ۶۰ درصد حوزه ها انتخابات به 
صورت الکترونیک برگزار ش��د. در سایر حوزه ها نیز نیمه الکترونیک بود. اقدام خوبی بود 

که دولت سیزدهم انجام داد.
این عضو کمیس��یون عمران مجلس گفت: برگزاری انتخاب��ات به صورت الکترونیک در 
شمارش آرا تاثیر داشته و آرای مردم راحت تر و با سرعت بیشتری شمارش می شود. زمان 

کم تری صرف می شود. از سوی دیگر خطاها به حداقل کاهش می یابد.
نماینده مس��یحیان ارمنی تهران و شمال ایران در مجلس شورای اسامی، تصریح کرد: 
امروز در اکثر کش��ورهای دنیا انتخابات به صورت الکترونیکی برگزار می شود. از نگاه بنده 
این کار خیلی خوبی بود و گام بزرگی بود که دولت س��یزدهم برداش��ت. امیدواریم وزارت 

کشور در تهیه بیشتر دستگاه های رای و به روزرسانی آنان با جدیت گام بردارد.
وی افزود:  انتخابات دور دوم مجلس دوازدهم یک آزمون و خطا بود و می توان اگر عیبی 

وجود داشت برای انتخابات آتی آن را مرتفع کرد.
ش��اوردیان تاکید کرد: از سوی دیگر باید آموزش های لازم حتما صورت بگیرد. بنده در 
فضای مجازی و صدا و س��یما دیدم که آموزش ها به مردم ارائه ش��د اما از نگاه بنده زمان 
آموزش کم بود. اگر بناست انتخابات ریاست جمهوری آتی نیز به صورت الکترونیکی باشد 

باید آموزش ها زودتر به مردم ارائه شود.

خبر

آیا در تابستان سال جاری خاموشی خواهیم داشت؟


